1

RAL DECLASSIFICATION SCHEDULE

amp—

MEMORANDUM OF CONVERSATION IS EXEMPTED

FROM THE

SOURCE IN

(D) AS DISCLOSURE OF

THIS MATERIAL WOULD PLACE

PURSUANT TO 5 FAM
IMMEDIATE JEOPARDY.

AW SRR Ll s vy ten L e m At T e WAL AR PTaAmARERAl A, = a ires beteas

B R L T )

Page 1

32453437

WW 54089 Docid



e = ——

[eoamaifiiel Zaas: TX= Z£I1ZF Zater ] . o - XGDS-4 N B T

F -~ A - o N 3 ’

MEMORANDUM OF CONVERSATION .., 7

B iv

.

w0 July 10, 1978 T

PARTICIPANTS :  Mr.’A1fr;db'Br*V6, Co-President, Permanent

Assembly. for Human Rights and President

3 «  - Mrs. Alfredo Bravo R e
o © 7 Miss Susana Dieguez . S i
(Briefly) . - ‘Mr. John R. Higgins, Charge d'Affaires ;"%

ad interim, American Embassy, Buenos Aires
Mr. Anthony G. Freeman, Acting Political. wj

Counselor, American Embassy, Buenos Aires
Mr. F. Allen Harris, Political Officer,

American Embassy, Buenos Aires EEEERR

PLACE

:  American Embaséy_;ff T . f‘;;.%‘ Py
. o ] . '_, o _"j“' o "‘.?:-,_..._
SUBJECT : Detention and Interrogation of Alfredo Bravo.
Background

Mr. Alfredo Bravo is the co-president and one of the founders'
of the Argentine Permanent Assembly for Human Rights. He is
believed to be a Radical Party sympathizer (somewhere left- .-
of center, e.g. social-democrat or socialist of the West ST
European variety), who for a number of years has headed the .
Argentine Teachers' Union. To the Embassy's knowledge he -
has had no connection with any terroist or subversive organi-
zation. His ebduction in early September, 1977 brought o
énormous pressures on the Argentine government domestically :
and internationally for resolution of his disappearance. .. o
" . This memorandum is a summary record of a four hour conver- .

! ' sation regarding Mr. Bravo's detention and interrogation.®

Preliminaries . . __— -

- '..‘g Ter, -

| Mr. Bravo called Mr. Harris on July 10 stating that He wished"
to stop by the Embassy to thank Mr. Harris for his help in
obtaining his release. At 5:00 pm Mr. Bravo accompanied by .-
his wife and the common law wife of one of his La Plata S
Prison cell mates arrived at the Embassy. Mr. Bravo thanked -
Mr. Harris and the Embassy for their efforts in obtaining -
his relezce.. The discussion started out on prison condi- -
‘tions at iz Plata Prison. Mr. Bravo stated that the . - > %
prison’s rules are not published and thus aTe subje
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1nterpretat10n of ‘each 1nd1v1dua1 o

~ his release from prison. - o S BRI

"jDetentlon and’ Transit

.with 2nd Street on it in the lettering of street signs

. number of other cars there Bravo recalled wumplng into -
_several cars beiore he went up some stairs. " When he . oo

cod XGDs-& "‘j;-"'

zrZ. He noted that any
small infraction results in the pr1 cnexr being confined to [
the "chanchos'" (pig pens). Mr. Freemzr :znd later Chargé :
Higgins entered the office and-on both cccasions Mr. ‘Bravo
thanked them profusely for the Embes s=js:aid in obtaining

e

'

Mr. Bravo suggested that the best way ¢f & SCUSSlng hls case
would be to relate in detail what had uCtUally happened to:
him. He said that on September 8, 1977 he began teaching’:
at about 8 pm. Shortly after his class began, three men:
entered his classroom, showed police identification said
he was wanted for questlonlng, and escorted him outside I
to a'run-down" Renault IV automobile. He said his hands 5
were handcuffed behind his back but that his treatment was
correct as long as the vehicle was in the Federal Capltal.
However, after they crossed the bridge into the province -
of Buenos Aires, the Renault pulled off inro a side street.
He was taken out of the car, punched and then blindfolded
by the three men. The men then discussed aﬂong themselves
that they had to kill him. One questioned if they had 7.
enough gasoline to burn him. Another suggested that kero- .
sene would be better as it disguised the body smell better.
They again punched him around and finally one mzn stated
that they couldn't kill him because he had to confess
first. They then handcuffed his hands in front ¢f his
body. They placed eye glasses (he presumed with dark

lens) over his blindfold and put a hat on his head and
again resumed driving. e

After a period of time, the car stopped. .Brevc heard the
sound of buses nearby. He peered under an edge of his
blindfold and noted 2 modern bar and saw a street sign

used in La Plate {the capital of Buenos Aires Prov1pce)
He saw two uniformed policemen pass by with rifles. . He
thought about caliing to them for help, but d=c1ded that
they were probakbly eolleaoues of his adeceo:s .

A new voice gave orders to his abductors on where to’ take
him. They then drove to another place. There were a

arrived in the building, the voices in the raqm.went'silen:.
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+ case were taken. A hood was placed over his head. " (Bravo::

- He believes that the hoods weré of different colors denoting

A P R

.- the point at which the person was in the interrogation prpgesgxgﬁ
- He added that he remained naked and blindfolded throughout'; ik
10 days of interrogation and torture. - He also had no sense- ot

was incapable‘of replying.-g'_ : : : Lot
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At this time:'hé waé.striﬁpéd.naked; his nings aﬁaihis.ﬁriéﬁ

noted that hoods were changed throughout his interrogation::
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of time during this period.) "7~ .
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First Session

' ——-

Shortly after bteing stripped, Bravo was spread eagled on a::
table. His hood was removed. Before any questions were
asked, Bravo said a four ___pronged electric picana was run
over his chest from his neck to his waist in what he called
a "rastrillo" (rake). Bravo described this as being excri-
» . . - = % .
ciatingly painful. At the start of this session and all-.
following torture sessions, Bravo said he was addressed .
with mocking courtesy as "Estimado Alfredo" or "Estimado
Bravo" as if to signal what was to come next. The ques-
tioning during this session focussed on his relations as a
top labor leader with key government figures. He recalled
the following specific questions: What connection did he -
have with Colonel Reston?; What was his relation with S
government interventors of the CGT?; What was his relation
ship with General Viola?; What was his relationship with %+
Colonel Longo (the Under Secretary of the Ministry of Labor)?.
Bravo said that he first mentioned the Permanent e
Assembly for Human Rights himself. He said that it was ° .
his first serious error as the Assembly became the constant
theme of his later interrogations. ' S e

The first’ round of torture ended. At this point, Bravo stated
he was "so full of eleectricity'" that his jaws and tongue wers:
paralyzed. He stated he was allowed to rest between rounds
until he regained some use of his jaw and tongue. At this %
point, a helpful voice which he believes to be that of his
caretaker during the torture process told him do not swallow s2
or drink anything during or after the picana session. ‘A EEE
second round of "rastrillo" applications began. At this = :li0¢
point, Bravo stated he was unable to communicate. He had

no use of his jaw muscles and tongue. Again the same ques- .-
tions were repeated regarding his union affiliations. -He ;.-

X4




|

.Another round began with further application§ of the. -

CONFIDE 5

e lica-
tions, someone poured water in ris mouth. This caused
him to choke and to gag as his moush and gums felt like “i
‘they were suddenly, grossl Swolizr. -He said he would .&
have drowned if someone had not ccwe and turned his head :
to his side and sponged the water from his mouth and from @
between his lips and teeth. He menctioned that during this
round he was given an injection in the buttocks. Bravo |
believes that the injection was somz szort of a cardio--
vascular stimulant to enable him vhysically to endure -
continued electric shock treatment. Co e

L

At the conclusion of the second ~-rd of picana aﬁ

"rastrillo"”. Bravo was not able to recall how many times
the "rastrillo" was applied to his body. He remembered °:
that most of the applications were to his chest and some *
to his ribs on his side. Close to the end of the third
round, the "rastrillo" was placed on the back of his neck.
He stated that this was the worst as it had direct shock . =
effect on his brain. Mr. Bravo noted that during the X
second and third rounds he was threatened. He recalled el
two specifie threats -- first, that "we sre going to do the -
same to you as we did to the writer Eduzrdo". (Bravo 4
believes this is a reference to disappezred journalist
Eduardo Sajon.) Secondly, that we are going to treat ..
you the same as we treated (Air Force Juntsz Member)
Agosti's niece. During his torture Brevo said he heard
repeated cries from other nearby rooms. - ’

At the conclusion of the last round, he was put in the
back of a van with a man and a woman whc he believes
were dead. He saw through his blindfcidé a part of a
woman's face whichr was beaten bloody. He was taken to
a second placs of detention which he described as a .
"deposito'. He alone was taken out of the wvan. )

PR

Second Session ' o S R
When he enter=z=< the "deposito" a new hood was placed over =
his head. 4Zter some time he was taken into a room and
subjected tc & torture called "el cubo" (the bucket). - . _
His feet were forced into a bucket of ice water. He said when
he tried tc 1ifc his feet from the wars someone pressed
his knees down forcing his feet back :in the bucket.
His feet w=r= Lept in the ice water for

N L
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After this time had past, one of his tortyrers, ‘as if to be
nice, said to the others to let Bravo tzke his.feet.out.fﬁ'
But his feet were then jammed into another pail containing -
boiling hot water. The pain was intense. After several .ij
minutes, his feet were again placed back into the bucket .
of ice water and the questioning began. Bravo stated that
he was subjected to four cold-hot cycles, during which the :
interrogation centered on the Permanent Assembly for Human.
Rights. The specific questions that Mr. Bravo recalled ‘=
focussed o6n who provides funds to the Permanent Assembly.*
Bravo noted that his interrogators knew the Assembly had 3
received money from the World Council of Churches. - Ques-. ‘%
tions were asked about the foreign connections the Assembly
maintains and how the Assembly got its information out of 7=
the country. Other questions dealt with the Assembly’s
contacts with the United States Embassy, -the Swedish Embassy
the French Embassy and the Consulate General of Italy. .74
(Bravo mentioned that the Italian Ambassador has been
unsympatheti’c to the human rights problem in Argentina

but the Consulate General has been very responsive.)

Bravo was then carried, as he could not walk, and pléced on
the wooden floor of a small cell. Up a staircase, a friendly .

voice consoled him (his custodian?) it was only a few steps "
more. He said he slept for an unknown period of- time. N

~-

Third Session

Some time later, Bravo was taken from his cell and brought
into & room where there were other prisoners. Bravo said
he was told to grab the other prisoners' hands and they
formed a circle. Suddenly electricity was passed through .
the entire group. While he was held in this communal tor- -~
ture, room, & woman was raped in the midst of the other ../
(presumably blindfolded) prisoners. ' A prisoner shouted
that the woman being raped was his "compafiera" (friend), an
went beserk and attacked the guards. He was severely .i:-
beaten. Another man was also beaten severely and was v
threatened with being killed. Bravo said then one of "™/
the guards szid "shove your gun up his anus" and suddenly. . -
a muffled shot was heard. Bravo said that he believes that
the man was killed in the room. During his detention in .7
the room, the entire group was beaten severely (with -7
"pifias’, i.e. punches) In response to a guestion, Bravo,
said thzt during his detention in the room his hands

d,
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were free. He noted that generally hi: ~:i:.s and feet were
not bound except when he was tortured ¢n rni Or two occa- | .7
sions, - _ . P,
After a stay of an undetermined time ir =%
room, he was placed in another cell on
- recalled that this was the moment of his zrec .
broke down, sobbed, and then slept. In re:sponse to a gques-
tion, Bravo stated that he had neither o nor water until .
the end of his interrogations. : Lol

ccomunal torture

ent slab. He ":'*
zt crisis. ‘He ..
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Fourth Session

At some time later, he was taken and placed in a van with -
seven or eight other naked prisoners. They were forced to
lie down on top of one another on the floor of the van. - -
During the ride, Bravo said the prisoners whispered to K
each other. He learned that a number of the prisoners were
workers from the Peugeot factory near La Plata. One worker
said he worked in the mold department; anothe~ sa2igd his
name was Aurelio. The van stopped along the way and some
0f the prisoners were tzken out. He was finelly taksn out
of the van at a third detention facility. There he was
subjected to '"the submarine'". With mock courtesy, being
called "Estimado Alfredo" and "Estimado Bravo," Bravc

said he was held under water six or seven times un=il he
was writhing for air. Xe came up gagging for creath.

Bravo said that the first two times after he was SIS
he did not have a chance to catch his breath after
pulled out cf the water as he was gasping for zir ir va
small breaths. On the third time after he cazme u
tried to get as much zir into his lungs before b
was forced back under the water. After the repe
submgrining, he said hz was questioned agalin abou
Permanent Assembly. Stecifically, he was questioned
regarding the goals ¢7 the Permanent Assembly, zbout the

- contacts it maintains with other national ‘ané internationa
organizations. Brave recalled that the focus was on = =
Permanent Assembly's connections with the Communists,

the Montoneros, the Third World priests and the ERP.

Bravo said that after z lengthy questioning period abour
the general goals ani contacts of the Permanentc tssembly
itself, he was queszicnad in detail regarding Tizny members

[{LR Y
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of the Assembly's lzzdership. He was queried regarding
Jamie Schmirgeld's zzn2 Comte-MacDonald's conns.tlions with
the Communist Partv; Fmilio Mignone's connectivms with
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.the Montoneros; and Methodist Bisho Migues Benino (phonet
connections with the Third World priests. He was asked -’
about the relations between the Assembly and a number of .
painters, sculptors and writers...Bravo remembered that -
Julio Cortazar, an Argentine Writer exiled in France was .
a particular subject of questioning. - He was also asked -
. about journalist Rodolfo Walsh. He said three persons
took turns questioning him during this period. :They asked
him to identify.20 or 25 names. Some of whom he knew only .
by their position as -they had signed Permanent Assembly .:
appeals, others he did not know at all. The questioning "
focussed on the covert political and terrorist affiliations"
of all these individuals. Bravo said this subject became ;:
a major element in all his future interrogation. ' Bravo .:»
stated that throughout his interrogation he provided only
the minimal amount of information which was publicly availz
able. For example, he said he acknowledged that Mignone
was a former Under Secretary at the Ministry of Education,
that Comte-MacDonald was a Christian Democrat, and that .
Schmirgeld was affiliated with the Communist Party. .But,"
Bravo said he had continually denied connections between
these Permanent Assembly members and the Montoneros, the ' ::7..
Third World priests and the ERP under intensive and repeated :
questioning as he knew he was telling the truth and if he R
szid what they wanted his fate would be sealed. B,

Scssion Five

While in the same facility, Bravo stated that he was taken O

tc a room and he was told to shut his eyes and not to open o

them until he was so ordered. His blindfold was then .. el

removed and the vertical adhesive strips removed from his

eyes. Then he was told to open his eyes and not to shut .

them, He said what he saw.was a "Dantesque' scene from

‘ .. hell. One person chained to the wall in a crucified :
\ position, another woman whose hands had been horribly .=
: burned was sobbing while lying on a table; another i
woman was sitting on a small stool with her hands "tied
through her legs to a ring on the floor. He was then .
told "look well, you are a candidate for this, if you do 4
not tell us the true political affiliation of these Assembly
people." He was then told that he should rest well and
tomorrow they would talk. .He was ‘led back to his cell. -}
When he was struggling up the stairs to his cell (because™
-of his burnt-feet), the friendly voice told him "falta -
poco, arriba'l.:: 7. CETINTTUTIENLTT e L
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Session Six

Bravo stated chat he was subsequently tzkzz {::5m his cell’
and rubber wraps were placed around his wr izz: and ankles
and ropes were tied to his liibs. He wezs o= s nung by
his arms from the ceiling so that his fee: wrzre suspended -
. from the floor in the middle of a room. - rizcs of wood
noT move his

——rf
vtber baton-:!

o4

feet. He was then beaten with (he thinks) =
and questioned again regarding the covert po ical affili-:l
ation of the Permanent Assembly members and Assembly's .
press contacts. Bravo was specificly askeé how many .
meetingshe had held with foreign new agencies. During
this session Bravo said he had a severe breakdcwn and
begged his torturers to kill him as he did not KNOW  any-
thing. During the interrogation, he was asked about a
number of people whom he did not know. Some were identi-
fied as nuns, others were Jews from the sound of their
names. One was a Methodist Minister, Raul Aragon. Bravo
mentioned that he was extensively questioned regarding '
Jorge Pascale, a former priest who currently is the
Executive Director of the Ecumenical Movement for Hum

%

was strapped between his ankles so he couli no

Tt
m rl
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Rights (MEDH) and local representative of the Peacs zanid
Justice Movement. Bravo noted that many questicns centered
on Pascale who was referred to as a turncoat priest s he |,
had left the Church in order to marry.
Bravo commented that his tactic in answering all the:zs
questions was to deny all possible information to his
questioners and to provide only that information whickh
was publicly known. He felt that if he answered cne
question affirmatively he would be forced to znswer the
next question and under torture he could be mace o say
amything that his captors wanted him to agree tc. He

v it

Y

fearéd that if he answer:d any questions positivs
would lead down a path ir which he would be kille

[aTEL

Bravo noted in passing that he believed he had been'held_"
Qby the Provincial Polizz of Buenos Aires. He szid that

Provincial Police det:zncion centers are known z:z 'caves"

and each has a number such as "cueva numero dos". etc.

"He said Federal Police Setention facilities are ~zlled .
clubs'. .

Session Seven

At an unspecified , time later, Bravec
from his cell and brcught to another room. He
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that there were a number of persons around him _- . -.0.
in a circle. His hands were handcuffed behind him. .He =
was again greeted as "Estimado Bravo" and seated in a chair
He was then beaten severely and repeatedly asked regarding-
the political affiliation of 3ll the Permanent Assembly 7%
and other names-which had been raised in previous interro<
gation sessions. After a break he was again questioned; "
but this time regarding his relations with Assistant Secre-
tary of State Derian. He was specifically asked about the.’
meetings the Permanent Assembly had with her; the relation-:
ship between the Permanent Assembly and the State Department
Bravo denied (falsely) any contact with her. He said that
if he had acknowledged ever having met Derian, this would

have led to a series of questions and replies which his i

torturers would force him to agree to. He noted to s . that he:
had met with Mrs. Derian during her first visit to Argentina =
in the Buenos Aires apartment of Dr. Westercamp with other
members of the Permanent Assembly. He remembered that |

j Mrs. Derian was accompanied by a Spanish speaking, dark .

{ _baired person from the Department of State.(Rondon).

Erzavo at this point recalled that one thing was of comfort
to him during all his interrogations was the fact that he
tad received a special certificate from the government
wnich entailed a full field, Navy and Army clearance. He-
knew therefore that there was no derogatory information
rz2garding him in the hands of the security services. He
mphesized that his torturers, who he presumed to be the e
rovincial Police of Buenos Aires, did not have detsails AR
egarding the Derian-Permanent Assembly meeting, other '
han the fact that it had taken place. He felt that had
he been in the hands of the Federal Police or of one of
the Military Services, they would have had much better
information regarding the Permanent Assembly, himself, and,
its membership and he would not have been able to deny as
much as he did. : L

A Brezk .
That night a large number of persons were brought. into the
interrogation center. He heard many voices in the large
Toom outside ¢f the cell door. He managed to peer through | :
the crack undzsr the door and saw three or four dressed o B
young people. He learned later that a pipe bomb had been . -
set off on the railway in La Plata and the Provincial Police-
had conducted =z large scale roundup. He was not interro- -
gated for what hz believes several days beczuse of the .
detention cente having to process this large number of RS
young suspectsz. Irzvo said that he believes that he was -,
t this time bzing held in the Regional Provincial Police -7
tation No. 1 ¢ Lz Plata. During this brezak, he was told

[ )
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to clean his own cell which he described z: :..:.ving work ' !
as prisoners in the detention facilities wex
use the bathrooms and defecated and urinatzs :: their cell
floors. 1In respone to a question, he noted t-z= dJuring
the first picana treatment he had completel™ -u:: control B
of his bodily functions but had not lost cornirsi during the .
&

- submarine. He was allowed to bathe. During b chower, he .|
2 his captivityy

4

had the first drink of water that he had duzirng

-

Session Eight

Some time later Bravo said he was placed in a truck with a

number of other naked people and driven outside of La Plataf.;'

The truck stopped in a muddy area which probablv was a
garbage dump, and the passengers were pushed out of the -
truck. The debris badly hurt his bare feet as he walked . .-
on it. He heard the sound of others being beaten. Then
many shots were fired, including machine guns. At the
conclusion of the firing, he and a few others were led
back to the truck. He believes that the others were
executed. He noted that during the beatings no one cri
out.” Wnen he returned to the prison, he was told by hi
"friendly voice'" you are saved ("estas salvada").

Session Nine ' .

manper-as a conversation between two civilized
Bravo said it was a long session, covering much
ground that had been covered in the torture sesci
did not know how many othz> people were in the ro
therg was a tape recorder present. He felt that.
was open as he felt the ¢zl
sense daylight.

-

-
]

G

Session Ten

t: 2 September 20, he was
razor and allowed to shzvs himself, although his °

fold was not removed. Y& commented  that he had ¢
poor job shaving off & Lzzvy growth of beard. He
taken out of the detentiou place clothed and ir &

[ ST PR e pp———.—
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-aring the short drive from this place to the next site, the
vehicle carrying him waited for a number of minutes for a
crain to pass. He also noted that the road at one point | -
iropped steeply. = - e
the next building, he saw through the edges of his blind-.
1d uniformed policemen. Here, he was then asked a number ;¥
questions for a formal statement. Bravo said he believes'
hat he was questioned by Colonel Etchecolas, former head "
codyguard for ex-Provinecial Governor (Peronist labor thug)
Calabro. He was startled during this interrogation session = .
tecause during the questioning regarding his relationship - -, .,
with Walsh, Etchecolas used the phrase "Estimado Bravo" EENEEN
and he recognized the voice as being the same in his first _
interrogation under the four-prong picana. a Co

.

thO rt

rr i) i

CSession Eleven '

.

Eravo was brought to Buenos Aires Provincial Police Chief S
Colonel Camps who told him, "You are complicated™ Camps - -
threatened Bravo that if he talked of what happened to him
ke would be found to have committed suicide. Bravo was

nen put in a cell with a hangman's noose hung from a ‘pipe )
arnd leit there. : .

.

Ereavo noted that Col. Camps had pictures of General Rosas
enc Sar Mertin in his office and a small Nazi flag under
tie giezs of his desk. ’

-avo ' s Son Questioned

virs. Bravo interjected that Ther oldest son had gone to
Plata on September 22 about the possibility of the family

l_
nl

visiting Mr. Bravoe. The Bravo son was interrogated by Col.
Ecchecolas regarding his father's activities and his books.: .
in response to Bravo son's question as to why his father Coan
hac¢ been picked up, the Colonel responded that his father ;'
wae 2 fine gentlemen who had fronted unwittingly for other . '
rzople. He had been picked up because he was "the visible ~ &
hzaC of the Permanent Assembly." The Colonel said the

police had interrogzted his father, but had not tortured

The PEN decree on Alfred Bravo was issued on Septem-

ez 20, 1977.

Zontivsion |
ve noted that he %zd heerd tales in La Plata Prison which .«
£ nis treatmsnt lo¢k modsrate. He stated that his strength
zn:.dure the questiining caeme from the fact that he knew i)

| mi, 34089 Doc
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he was not involved with terrorism or subversiow. H:. stated. #
that negating everything possible was his orly salydrion. He .=
added it was not a question of phy51cal will, "but aof psychic
will. ‘He noted that he had three serious breakdaﬂ#s during

the 11 days of his interrogation. He said hz was np superman
and had cried out with pain like adny other men. - H¢ :3id that
he had provided this information to the Embassy ro “zhow you.
what you are fighting for." He asked that the EZumzzs:y treat

~ds.

this information carefully, "as my life is in your

s

'J.-

“\ r

Treatment in La Plata Jail

Bravo stated that the jail conditions in La Platz were severe. .

A number of the trustees in charge of the prisoners were for-
mer AAA members (Ri--t wing terrorists). He stated that he

had received only . severe beating while in La Platz Prison
before his only ouiside meeting with John M. Thompson, Secre-
tary General of the World Conference of Organizations of the
Teaching Profession. '

Right of Option

.

In response to an inquiry from Mr. Freeman regarding hic pexr- ‘
sonal safety, Bravo stated that he was not afraid anc actac
that everyone ran certain risks. He mentioned that or Juliyv
he and his wife had met with Under Secretary of Interior. E
Palacios. At that time, Palacios said that Bravo'couii n
the right of option to leave the country if he would apolx

for it. Bravo said he told Pzlacios that he had beer cf 2
that opportunlty earlier while in prison and found it evzxm
less attractive now. Brave said that he was able tc w

(but not allowed back to his government teaching Job\ :a
could not participate in either his union or human rignhze

activities under the terms cf his parole status.

‘}'.

Postseript ' C -
At a later meeting with Pol:oi? Harris, Bravo said thz: he v

"the report of his experience: 0 be sent to Secreuav" Vance Jiai
and Mrs. Derian,but that h:z ::ped that the informetici im the ;0.3
report -- sanitized to disguize the source -- wouid Lz widely it i
circulated to internationa: rrganizatioms, human rign:is groups [y
and to interested governmer.r:. Bravo said that the inized States
has information experts arnc -: noped his informatiom wculd pr0m~~
vide them the raw material fcr making strong and faﬂjrgl-: P

about the situation in Argsniins. Bravo said that -~z ~zc no :
fears for his personal saizty as tne government had = e every-y
thing to him that it coulé except kill him. Bur, he :sphasized,”
he was concerned about hic wife ané family who are thn: lues atf .=«

risk.
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COMMENT: Three theories have circulated s to the reasons
for Mr. Bravo's arrest: a) that he was .in the process of .:
fomenting a teachers' strike (which had the support and -
sympathy of many teachers who-are wives of members of the’
srgentine security forces); b) that it was the outgrowth
of 2 meeting with members of an AFL-CIO delegation two ..
days prior to his arrest. (AFL-CIO representatives for il
some time feared that this was the case); c¢) that he was
a "rabble rouser" for the cause of human rights and had
contacts with foreign newsmen (particularly European)
interested in playing up the Argentine human rights situa- .
tion in Europe. (It was widely known, for example, that
Bravo told a Norwegian TV team a year and a half ago that --.
there were 30,000 missing or dead in Argentina as a result o
of the anti-subversion campaign.) "

. 1 . '
We do not doubt the story he has told us about the ordeals”
wnich he underwent during his interrogation. Many of the
details in the Bravo report parallel interrogation practices
end patterns previously reported to the Embassy by other
subjecte. The picana, the submarine, beatings, threatened LT E
end actual executions, the continual repetition of questions = [:°°
cay after day are usual interrogation techniques. We have
no reason to doubt Bravo's judgment that he was held by ] L

Zuencs Alres Provincial Police.

i

s only one meeting with Bravo to recognize that he

n with exceptional conviction in what he is doing.

ibes himself as a fighter in the cause of democracy. s
vivid hatred for military dictatorships. We undez- R
that the Argentine Government answered an inquiry e

rning Bravo's disappearance with the statement “that Co it
was a Marxist teacher." However, this Embassy has FELE

formation that Bravo had any connections with terrorist

nizations or that he is or was a member of the Communist’

Y. On the contrary, we have received hints that in the 3
Bravo has cooperated with military authorities in his

city as a union leader. We should note that this is e

1]
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Bravo may have been signaling this when he reported TR
bis high level 4rmy and Navy 'clearances" were factors '
h gave him courzge. ST

report that he stood up to the brutual
=

-r.cerrogations anmé fenied substantial amounts of information
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to his interrogators which he knew to be vr.=

know what to make of this snd at pPresent -can
Bravo indeed must be an extraordinary man.

. - A £
Department should be aware that general infuv-:zicn regarding ]
Bravo's interrogation is circulating within & rights . i

circles in Buenos Aires. According to Braves
details of his mistreatment are not known, ¢niy that he
was subjected to extensive torture during his in:

END COMMENT. |
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MEMORANDUM OF CONVERSATION

July 10, 1978

PARTICIPANTS: Mr. Alfredo Bravo, Co-President, Permanent
Assembly for Human Rights and President
Mrs. Alfredo Bravo
Miss Susana Diegquez
(Briefly) Mr. John R. Higgins, Charge d'Affaires
ad interim, American Embassy, Buenos Aires
Mr. Anthony G. Freeman, Acting Political
Counselor, American Embassy, Buenos Aires
Mr. F. Allen Harris, Political Qfficer,
American Embassy, Buenog Aires

PLACE * American Embassy
SUBJECT : Detention and Interrogation of Alfredo Bravo
Background

Mr. Alfredo Bravo is the co-president and one of the founders
of the Argentine Permanent Assembly for Human Rights. He is
believed to be a Radical Party sympathizer (somewhere left

of center, e.g. social-democrat or socialist of the West'
Furopean variety), who for a number of years has headed the
Argentine Tecachers' Union. To the Embassy's knowledge he

has had no connection with any terrorist or subversive organi-
zation. His abduction in garly September, 1977 brought
enormous pressures on the Argentine government domestically
and internationally for resolution of his disappearance. This
memorandum is a summary record of a four hour conversation
regarding Mr. Bravo's detention and interrogation.

Preliminaries

Mr. Bravo called Mr. Harris on July 10 stating that he wished
to stop by the Embassy to thank Mr. Harris for his help in
obtaining his release. At 5:00 p.m. Mr. Bravo accompanied by
his wife and the common law wife of one of his La Plata Prison
cell mates arrived at the Embassy. Mr. Bravo thanked Mr. Harris
and the Embassy for their efforts in obtaining his releasc.
The discussion started out on prison conditions at La Plata
Prison. Mr. Bravo stated that the prison's rules are not
published and thus are subject to the interpretation of each
individual guard. He noted that any small infraction results
in the prisoner being confined to the "chanchos" {(pig pens}.

XGDS5~-4
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Mr. Freeman and later Chargé’Higgins entered the office
and on both occasions Mr. Bravo thanked them profusely
for the Embassy's aid in obtaining his release from prison.

Detention and Transit

Mr. Bravo suggested that the best way of discussing his case
would be to relate in detail what had actually happened to
him. He said that on September 8, 1977 he began teaching
at about 8 p.m. Shortly after his class began, three men
entered his classroom, showed police identification, said
he was wanted for qguestioning, and escorted him outside

to a "run-down" Renault IV automobile. " He said his hands
were handcuffed behind his back but that,his treatment was
correct as long as the vehicle was in the Federal Capital.
However, after they crossed the bridge into the province

of Buenos Aires, the Renault pulled off into a side street.
He was taken out of the car, punched and then blindfolded
by the three men. The men then discussed among themselves
that they had to kill him. One questioned if they had
enough gasoline to burn him. Another suggested that kero-
sene would be better as it disguised the body smell better.
They again punched him around and finally one man stated
that they couldn't kill him because he had to confess first.
They then handcuffed his hands in front of his body. They
placed eye glasses (he presumed with dark lens) over hig,
blindfold and put a hat on his head and again resumed driving.

After a period of time, the car stopped. Bravo heard the
sound of buses nearby. lle peered under an edge of his
blindfold and noted a modern bar and saw a street sign
with 2nd Street on it in the lettering of street 8igns
used in La Plata (the capital of Buenos Aires Province).
He saw two uniformed policemen pass by with rifles. He
thought about calling to them for help, but decided that
they were probably colleagues of his abductors.

A new voice gave orders to his abductors on where to take
him. They then drove to another place. There were a
number of other cars there, Bravo recalled bumping into
several cars before he went up some stairs. Wwhen he
arrived in the building, the voices in the room went silent.

CONEFRENEF AT T
XGDS-4
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At this time, he was stripped naked; his rings and his brief
case were taken. A hood was placed over his head. (Bravo
noted that hoods were changed throughout his interrogation.

He believes that the hoods were of different colors denoting
the point at which the person was in the interrogation process.
He added that he remained naked and blindfolded throughout

10 days of interrogation and torture. He also had no sense

of time during this period.)

First Session

Shortly after being stripped, Bravo was spread eagled on a
table. His hood was removed. Before any questions were
asked, Bravo said a four pronged electric picana was run
over his chest from his neck to his waist in what he called
a "rastrillo" (rake). Bravo described this as being excru-
ciatingly painful. At the start of this session and all
following torture sessions, Bravo said he was addressed
with mocking courtesy as "Estimado Alfredo" or "Estimado
Bravo” as if to signal what was to come next. The gues-
tioning during this session focussed on his relations as a
top labor leader with key government fiqures. He recalled
the following specific questions: What connection did he
have with Colonel Reston?; What was his relation with
government interventors of the CGT?; What was his relation-
ship with General Viecla?; What was his relationship with
Colonel Longo (the Under Secretary of the Ministry of Labor)?
Bravo said that he first mentioned the Permanent Assembly
for Human Rights himself. He said that it was his first
serious error as the Assembly became the constant theme

of his later interrogations.

The first round of torture ended. At this point, Bravo stated
he was "so full of electricity" that his jaws and tongue were
paralyzed. He stated he was allowed to rest between rounds
until he regained some use of his jaw and tongue. At this
point, a helpful voice which he believes to be that of his
caretaker during the torture process told him do not swallow
saliva or drink anything during or after the picana session.

A second round of "rastrillo"” applications began. At this
point, Bravo stated he was unable to communicate. He had

no use of his jaw muscles and tongue. Again the same questions

were rcpeated regarding his union affiliations. He was
incapable of replying.

“CONFFBENEEA L MBS
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At the conclusion of the second round of picana applica-
tions, someone poured water in his mouth. This caused
him to choke and to gag as his mouth and gums felt like
they were suddenly, grossly swollen. He said he would
have drowned if someone had not come and turned his head
to his side and sponged the water from his mouth and from
between his lips and teeth. He mentioned that during this
round he was given an injection in the buttocks. Bravo
believes that the injection was some sort of a cardio-
vascular stimulant to enable him physically to endure
continued electric shock treatment.

Another round began with further applications of the
"rastrillo”. Bravo was not able to recall how many times
the "rastrillo" was applied to his body. He remembered
that most of the applications were to his chest and some

to his ribs on his side. Close to the end of the third
round, the "rastrillo"” was placed on the back of his neck.
He stated that this was the worst as it had direct shock
effect on his brain. Mr. Bravo noted that during the
second and third rounds he was threatened. He recalled

two specific threats --. first, that "we are golng to do the
same to you as we did to the writer Eduarde". (Bravo
believes this is a reference to disappeared journalist
Eduardo Sajon.) Secondly, that we are going to treat

you the same as we treated (Air Force Junta Member) Agogti's
niece. During his torture Bravo said he heard repeated
cries from other nearby rooms.

At the conclusion of the last round, he was put in the
back of a van with a man and a woman who he belieyes
were dead. He saw through his blindfold a part of a
woman's face which was beaten bloody. He was taken to
a second place of detention which he described as a
"deposito". He alone was taken out of the van.

Second Session

When he entered the "deposito" a new hood was placed over
his head. After some time he was taken into a room and
subjected to a torture called "el cubo" (the bucket).

llis feet were forced into a bucket of ice water. He said
when he tried to lift his feet from the watexr, someone
pressed his knees down forcing his feet back into the bucket.
His fecet were kept in the ice water for five or six minutes.

CONETR N A MR
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After this time had past, one of his torturers, as if to be
nice, said to the others to let Bravo take his feet out.
But his feet were then jammed into another pail containing
boiling hot water. The pain was intense. After several
minutes, his feet were again placed back into the bucket

of ice water and the guestioning began. Bravo stated that
he was subjected to four cold-hot cycles, during which the
interrogation centered on the Permanent Assembly for Human
Rights. The specific questions that Mr. Bravo recalled
focussed on who provides funds to the Permanent Assembly.
Bravo noted that his interrogators knew the Assembly had
recelived money from the World Council of Churches. Ques-
tions were asked about the foreign connectiohs the Assembly
maintains and how the Assembly got its information ‘out of
the country. Other questions dealt with 'the Assembly's
contacts with the United States Embassy, the Swedish Embassy,
the French Embassy and the Consulate General of Italy.
(Bravo mentioned that the Italian Ambassador has been
unsympathetic to the human rights problem in Argentina

but the Consulate General has been very responsive.)

Bravo was then carried, as he could not walk, and placed on
the wooden floor of a small cell. Up a staircase, a friendly
voice consoled him (his custodian?) it was only a few steps
more. He said he slept for an unknown period of time.

4 L3

Third Session ) o

Some time later, Bravo was taken from his cell and brought
into a room where there were other prisoners. Bravo said
he was told to grab the other prisoners' hands and they
formed a circle. Suddenly electricity was passed \‘through
the entire group. While he was held in this communal tor-
ture room, a woman was raped in the midst of the other
(presumably blindfolded) prisoners. A prisoner shouted

that the woman being raped was his "companera" (friend), and
went beserk and attacked the guards. He was severely
beaten. Another man was also beaten severely and was

threatened with being killed. Bravo said then one of

the guards said "shove your gun up his anus" and suddenly

a .muffled shot was heard. Bravo said that he believes that
the man was killed in the room. During his detention in
the room, the entire group was beaten severely (with
"pinas”, i.e. punches). 1In response to a question, Bravo
said that during his detention in the room his hands

~-SONPFR NG MRS
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were free. He noted that generally his hands and feet were
not bound except when he was tortured on one or two occasions.

After a stay of an undetermined time in the communal torture
room, he was placed in another cell on a cement slab. He
recalled that this was the moment of his great crisis. He
broke down, sobbed, and then slept. In response to a ques-
tion, Bravo stated that he had neither food nor water until
the end of his interrogations.

Fourth Session

At some time later, he was taken and placed in a van with
seven or eight other naked prisoners. They were forced to
lie down on top of one another on the floor of the van.
During the ride, Bravo said the prisoners whispered to

each other. He learned that a number of the prisoners were
workers from the Peugeot factory near La Plata. One worker
said he worked in the mold department; another said his
name was Aurclio. The van stopped along the way and some
of the prisoners were taken out. He was finally taken out
of the van at a third detention facility. There he was
subjected to "the submarine". With mock courtesy, being
called "Estimado Alfredo” and "Estimado Bravo," Bravo

said he was held under water six or seven times until he
was writhing for air. lie came up gagging for breath. -
Bravo said that the first two times after he was submarlned
he did not have a chance to catch his breath after being
pulled out of the water as he was gasping for air in very
small breaths. On the third time after he came up, he
tried to get as much air into his lungs before his head

was forced back under the water. After the repedted
submarining, he said he was gquestioned again about the
Permanent Assembly. Specifically, he was guestioned
regarding the goals of the Permanent Assembly, about the
contacts it maintains with other national and international
organizations. Bravo recalled that the focus was on
Permanent Assembly's connections with the Communists,

the Montoneros, the Third wWorld priests and the ERP.

Bravo said that after 'a lengthy gquestioning period about
the general goals and contacts of the Permanent Assembly
itself, he was questloned in detail regarding many members
of the Assembly's leadership. He was quchod regarding
Jamie Schmirgeld's and Comte-MacDonald's connections with
the Communist Party; Emilioc Mignone's connections with

“CONFIPENPFA IS MRS
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the Montoneros; and Methodist Bishop Migues Benino (phonetic)
connections with the Third World priests. He was asked
about the relations between the Assembly and a number of
painters, sculptors and writers. Bravo remembered that
Julio Cortazar, an Argentine writer exiled in France was

a particular subject of guestioning. He was also asked
about journalist Rodolfo Walsh. He said three persons

took turns questioning him during this period. They asked
him to identify 20 or 25 names. Some of whom he knew only
by their position as they had signed Permanent Assembly
appeals, others he did not know at all. The guestioning
focussed on the covert political and terrorist affiliations
of all these individuals. Bravo said this subject became

a major element in all his future interrogations. Bravo
stated that throughout his interrogation he provided only
the minimal amount of information which was publicly avail-
able. For example, he said he acknowledged that Mignone
was a former Under Secretary at the Ministry of Education,
that Comte-MaaDonald was a Christian Democrat, and that
Schmirgeld was affiliated with the Communist Party. But,
Bravo said he had continually denied connections between
these Permanent Assembly members and the Montoneros, the
Third World priests and the ERP under intensive and repeated .
questioning as he knew he was telling the truth and if he
said what they wanted his fate would be sealed.

Session Five

iy

While in the same facility, Bravo stated that he was taken
to a room and he was told to shut his eyes and not to open
them until he was so ordered. His blindfold was then
removed and the vertical adhesive strips removed from his
eyes. Then he was told to open his eyes and not to shut
them. He said what he saw was a "Dantesque" scene from
hell. One person chained to the wall in a crucified
position, another wbman whose hands had been horribly

burned was sobbing while lying on a table; another

woman was sitting on a small stool with her hands tied
through her legs to a ring on the floor. He was then

told "look well, you are a candidate for this, if you do

not tell us the true political affiliation of these Assembly
people." He was then told that he should rest well and that
tomorrow they would talk. He was led back to his cell.

When he was struggling up the stairs to his cell (because

of his burnt feet), the friendly voice told him "falta

poco, arriba".

-CONPIRENSFREATTMBES
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Session Six

Bravo stated that he was subsequently taken from his cell
and rubber wraps were placed around his wrists and ankles
and ropes were tied to his limbs. He was then hung by
his arms from the ceiling so that his feet were suspended
from the floor in the middle of a room. A piece of wood
was strapped between his ankles so he could not move his
feet. He was then beaten with (he thinks) a rubber baton
and questioned again regarding the covert political affili-
ation of the Permanent Assembly members and the Assembly's
press contacts. Bravo was specifically asked how many
meetings he had held with foreign new agencies.  During
this session Bravo said he had a severerbreakdown and
begged his torturers to kill him as he did not know any-
thing. During the interrogation, he was 'asked about a
number of people whom he did not know. Some were identi-
fied as nuns, others were Jews from the sound of their
names. One was a Methodist Minister, Raul Aragon. Bravo
mentioned that he was extensively questioned regarding
Jorge Pascale, a former priest who currently is the
Executive Director of the Ecumenical Movement for Human
Rights (MEDI) and local representative of the Peace and
Justice Movement. Bravo noted that many guestions centered
on Pascale who was referred to as a turncoat priest as he
had left the Church in order to marry. '
Bravo commented that his tactic in answering all these '’
questions was to deny all possible information to his
questioners and to provide only that information which
was publicly known. He felt that if he answered one
question affirmatively he .would be forced to answer the
next gquestion and under torture he could be made to say
anything that his captors wanted him to agree to. He
feared that if he answered any questions positively it
would lead down a path in which he would be killed.

Bravo noted in passing that he believed he had been held
by the Provincial Police of Buenos Aires. He said that
Provincial Police detention centers are known as "caves"
and each has a number such as "cueva numero dos", etc.
He said Federal Police detention facilities are called
"clubs".

Session Seven

At an unspecified time later, Bravo was taken from his
cell and brought to another room. He sensed

~CONPEFRENEEFA A MR-
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that there were a number of persons around him in a circle.
His hands were handcuffed behind him. He was again greeted
as "Estimado Bravo" and seated in a chair. He was then
beaten severely and repeatedly asked regarding the political
affiliation of all the Permanent Assembly and other names
which had been raised in previous interrogation sessions.
After a break he was again questioned; but this time
regarding his relations with Assistant Secretary of State
Derian. He was specifically asked about the meetings the
Permanent Assembly had with her; the relationship between
the Permanent Assembly and the State Department. Bravo
denied (falsely) any contact with her. He said that if

he had acknowledged ever having met Derian, this would

have led to a series of questions and replies which his
torturers would force him to agree to. . He noted to us that
he had met with Mrs. Derian during her first visit-to
Argentina in the Buenos Aires apartment bf Dr. Westercamp
with other members of the Permanent Assembly. He remembered
that Mrs. Derian was accompanied by a Spanish-speaking, dark-
haired person form the Department of State (Rondon).

Bravce at this point recalled that one thing was of comfort
to him during all his interrogations was the fact that he
had received a special certificate from the government
which entailed a full field, Navy and Army clearance. He
knew therefore that there was no derogatory information
regarding him in the hands of the security services. He
emphasized that his torturers, who he presumed to be the
Provincial Police of Buenos Aires, did not have details’
regarding the Derian-Permanent Assembly meeting, other
than the fact that it had taken place. He felt that had
he been in the hands of the Federal Police or of one of
the Military Services, they would have had much better
information regarding the Permanent Assembly, himself, and
its membership and he would not have been able to deny as
much as he did.

A Breag

That night a large number of persons were brought into the
interrogation center. He heard many voices in the large
room cutside of the cell door. He managed to peer through
the crack under the door and saw three or four dressed
young people. He learned later that a pipe bomb had been
set off on the railway in La Plata and the Provincial Police
had conducted a large scale roundup. He was not interro-
gated for what he believes several days because of the
detention center having L0 process this large number of
young suspects. Bravo said that he believes that he was
at this time being held in the Regional Provincial Pclice
Station No. 1 of La Plata. During this break, he was told

XGDS-4
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to clean his own cell which he described as revolting work

as prisoners in the detention facilities were not allowed to
use the bathrooms and defecated and urinated on their cell
floors. 1In response to a question, he noted that during

the first picana treatment he had completely lost control

of his bodily functions but had not lost control during the
submarine. He was allowed to bathe. During his shower, he
had the first drink of water that he had during his captivity.

Session Eight

Some time later Bravo said he was placed in a truck with a
number of other naked people and driven outside of La Plata.
The truck stopped in a muddy area which probably was a
garbage dump, and the passengers were pushed out of the

truck. The debris badly hurt his bare feet as he walked
on it. He heard the sound of others being beaten. Then
many shots were fired, including machine guns. At the

conclusion of the firing,

he and a few others were led

back to the truck.

He believes that the others were

executed. He noted that during the beatings no one
cried out. When he returned to the prison, he was told by
his "friendly voice" you are saved ("estas salvada").

Session Nine

Later Bravo said he was brought to a room where he was
guestioned by a person, who he guesses was a military officer.
The interrogation was conducted in an entirely differént
manner as a conversation between two civilized people:’

Bravo said it was a long session, covering much the same
ground that had been covered in the torture sessions. He

did not know how many other people were in the room or if
there was a tape recorder present. He felt that a door

was open as he felt the cold air coming in and c¢ould also
sense daylight.

Session Ten

On what Bravo believes to be September 20, he was given a
razor and allowed to shave himself, although his blind-
fold was not removed. ile commented that he had done a
poor job shaving off a heavy growth of beard. He was
taken out of the detention place clothed and in daylight.
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During the short drive from this place to the next site, the
vehicle carrying him waited for a number of minutes for a
train to pass. He also noted that the road at one point
dropped steeply.

At the next building, he saw through the edges of his blind-
fold uniformed policemen. Here, he was then asked a number
of questions for a formal statement. Bravo said he beliecves
that he was guestioned by Colonel Etchecolas, former head
bodyguard for ex-Provincial Governor (Peronist labor thug)
Calabro. He was startled during this interrogation session
because during the questioning regarding his relationship
with Walsh, Etchecolas used the phrase "Estimado Bravo"

and he recognized the voice as being the same in his first
interrogation under the four-prong picana. '

Session Eleven

Bravo was brought to Buenos Aires Provincial Police Chief
Colonel Camps who told him, "You are complicated". Camps
threatened Bravo that if he talked of what happened to him
he would be found to have committed suicide. Bravo was
then put In a cell with a hangman's noose hung from a pipe
and left there.

Bravo noted that Col. Camps had pictures of General Rosas
and San Martin in his office and a small Nazi flag under
the glass of his desk. '

roptTs

ey ¥

Bravo's Scon Questioned

Mrs. Bravo interjected that her oldest son had gone to

La Plata on September 22 about the possibility of the family
visiting Mr. Bravo. The.Bravo son was interrogated by Col.
Etchecolas regarding his father's activities andihis books.
In response to. Bravo son's guestion as to why his father
had been picked up, the Colonel responded that his father
was a fine gentlemen who had fronted unwittingly for other
people. He had been picked up because he was "the visible
head of the Permanent Assembly." The Colonel said the
police had interrogated his father, but had not tortured
him. The PEN decree on Alfred Bravo was issued on Septem~
ber 20, 1977. ‘ -

Conclusion

Bravo noted that he had heard tales in La Plata Prison which
made his treatment look moderate. He stated that his strength
to cndure the questioning came from the fact that he knew
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he was not involved with terrorism or subversion. He stated
that negating everything possible was his only salvation. lic
added it was not a question of physical will but of psychic
will, He noted that he had three serious breakdowns during
the 11 days of his interrogation. He said he was no superman
and had cried out with pain like any other man. He said that
he had provided this information to the Embassy to "show you
what you are fighting for." He asked that the Embassy treat
this information carefully, "as my life is in your hands."

Treatment in La Plata Jail

Bravo stated that the jail conditions in La Plata were severec.
A number of the trustees in charge of the prisoners were for-
mer AAA members (Right wing terrorists). He stated that he
had received only one severe beating while in La Plata Prison
before his only outside meeting with John M. Thompson, Secre-
tary General of the World Conference of Organizations of the
Teaching Profession. -

Right of Option

In response to an inquiry from Mr, Freeman regarding his per-
sonal safety, Bravo stated that he was not afraid and noted
that everyone ran certain risk. He mentioned that on July 5,
he and his wife had met with Under Secretary of Interior,
Ruis Palacios. At that time, Palacios said that Bravo could
have the right of option to leave the country if he would
apply for it. Bravo said he told Palacios that he had been
cffered that opportunity earlier while in prison and found it
even less attractive now. Bravo said that he was able to
work (but not allowcd back to his government teaching job). le
could not participate in either his union or human rights
activities under the terris of his parole status.l

Postscript

At a later meeting with Poloff Harris, Bravo said that he wished
the report of his experiences to be sent to Secretary Vance

and Mrs. Derian, but that he hoped that the information in the
report -- sanitized to disguise the source -- would be widely
circulated to international organizations, human rights groups
and to interested governments. Bravo said that the United
States has information experts and he hoped his information
would provide them the raw material for making strong and fact-
ual reports about the situation in Argentina. Bravo said that
he had no fears for his personal safety as the government had
done everything to him that it could except kill him. But,

he emphasized, he was concerned about his wife and family who
are the ones at risk.

XGDSs-4-
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COMMENT: Three theories have circulated as to the reasons
for Mr. Bravo's arrest: a) that he was in the process of
fomenting a teachers' strike (which had the support and
sympathy of many teachers who are wives of members of the
Argentine security forces); b) that it was the outgrowth
of a meeting with members of an AFL-CIO delegation two
days prior to his arrest. (AFL-CIO representatives for
some time feared that this was the case); ¢) that he was

a "rabble rouser" for the cause of human rights and had
contacts with foreign newsmen (particularly European)
interested in playing up the Argentine human rights situa-
tion in Europe. (It was widely known, for example, that
Bravo told a Norwegian TV team a year and a half ago that
there were 30,000 missing or dead in Argentina as a result
of the anti-subversion campaign.)

We do not doubt the story he has told us about theé ordeals
which he underwent during his interrogation. Many of the
details in the Bravo report parallel interrogation practices
and patterns previously reported to the Embassy by other
subjects. The picana, the submarine, beatings, threatened
and actual executions, the continual repetition of questions
day after day are usual interrogation techniques. We have
no reason to doubt Bravo's judgment that he was held by
Buenos Aires Provincial Police.

It takes only one meeting with Bravo to recognize that he

is a man with exceptional conviction in what he is doing.

He describes himself as a fighter in the cause of democracy.
He has a vivid hatred for military dictatorships. Wwe '
understand that the Argentine Government answered an inquiry
concerning Bravo's disappearance with the statement "that
Bravo was a Marxist teacher."” However, this Embassy has

no information that Bravo had any connections with terrorist
organizations or that he is or was a member of the Communist
Party. On the contrary, we have received hints that in the
past Bravo has cooperated with military authorities in his
capacity as a union leader. We should note that this is
very common in Argentina given the political realities

here. Bravo may have level Army and Navy "clearances"

were factors which gave him courage.

We are awed by Bravo's report that he stood up to the brutal
interrogations and denied substantial amounts of information

CONP IR ENEFA M-S
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to hls interrogators which he knew to be true. Wecdo not

know what to make of
Bravo indeed must be

Department should be

this and at present can only say that
an extraordinary man.

aware that general information regarding

Bravo's interrogation is circulating within human rights

circles in Buenos Aldres.

According to Bravo the full

details of his mistreatment are not known, only that he
was subjected to extensive torture during his interrogation.

END COMMENT.

Distribution:

P - Under Secrctary Hewsom
HA - Ms. Derian

ARA - Mr. McNeil

ARA/ECA - Mr. Bumpus
AMB/DCM

POL (LIMDIS File)

Clearances:
AMB:RCastro

{draft)
DCM:MChaplin {(draft)

‘ay

L,

A/POLCOUNS:AGFrecman (draft)

POL:FAHarris:jk B/3/78
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~ MEMORANDUM OF CONVERSATION
July 10, 1978

PARTICIPANTS: Mr. Alfredo Bravo, Co-President, Permanent - .
: ‘ Assembly. for Human Rights and President ~
Mrs. Alfredo Bravo . N
Miss Susana Dieguez e R

(Briefly) - Mr. John R. Higgins, Charge d'Affaires . . %]
ad interim, American Embassy, Buenos Aires -
Mr. Anthony G. Freeman, Acting Political -
Counselor, American Embassy, Buenos Aires':
Mr. F. Allen Harris, Political Officer, 4

American Embassy, Buenos Aires

PLACE : American Embassy

- SR
Detention and Interrogation of Alfredo. Bravo !

SUBJECT

e

Background - :

Mr. Alfredo Bravo is the co-president and one of the founders "% 4

of the Argentine Permanent Assembly for Human Rights. He is Ry
. believed to be a Radical Party sympathizer (somewhere left - PN

of center, e.g. social-democrat or socialist of the West
European variety), who for a number of years has headed the
Argentine Teachers' Union. To the Embassy's knowledge he -
has had no connection with any terroist or subversive organi-
zation. His abduction in early September, 1977 brought T
enormous pressures on the Argentine government domestically :
and internationally for resolution of his disappearance.
This memorandum is a summary record of a four hour conver-
sation regarding Mr. Bravo's detention and interrogation.

Preliminaries : .

Mr. Bravo czlled Mr. Harris on July 10 stating that he wished
to stop by the Embassy to thank Mr. Harris for his help in
obtaining his release. At 5:00 pm Mr. Bravo accompanied by

his wife and the common law wife of one of his La Plata

Prison cell mates arrived at the Embassy. Mr. Bravo thanked o
Mr. Harris and the Embassy for their efforts in obtaining R
his relee The discussion started out on prison condi- e

tions at .z Plata Prison. Mr. Bravo stated that the . __._. ...
prison's rules are not published and thus afe subject to the.
XGDS-4 e
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small infraction results in the pris
the ''chanchos” (pig peﬁs)J/'Mr Fre
Higgins entered the office and-on 2
thanked them profusely for thé Embes
his release from prison. -

ex ﬂﬂing confined to
27 :md later Chargé

i. vcoasions Mr. Bravo
:= ¢ zid in obtalnlng

Detention and Transit .

Mr. Bravo suggested that the best way oI discussing his caée'

would be to relate in detzil what had zctuslly happened to
him. He said that on September 8, 1977 he began teaching
at about 8 pm. Shortly after his class began, three men.:
entered his classroom, showed police identification said
he was wanted for questlonlng, and escorted him outside

to a'run-down" Renault IV automobile. He said his hands "
were handcuffed behind his back but that his treatment was’
correct as long as the vehicle was in the Federal Capital.
However, after they crossed the bridge into the province
of Buenos Aires, the Renault pulled off into a side street.
He was taken out of the car, punched and then blindfolded
by the three men. The men then discussed among themselves
that they had to kill him. One questioned if they had
enough gasoline to burn him. Another suggested that kero-
sene would be better as it disguiced the body smell better.
They again punched him around and finglly one mzn stated
that they couldn't kill him because he had to confess
first. They then handcuffed his hands. in front ci his.
body. They placed eve glasses (he presumed with derk

lens) over his blindfold and put a hat on his head and
again resumed driving

After a period of ctime, the car stopped. reve hesrd the
soung of buses neasrby. He peered under an edge cof his
blindfold and noted a modern bar and saw z sitreet sign

with 2nd Street ¢ it in the lettering oif street signs
used in La Plate {=he capital of Buenos Aires Prov1pce)
He saw two uniforned policemen pass by with rifies. He
thought about calling to them for help, buct decided that
they were probably hOLleacues of his abductors.

A new voice gave oxders to his abductors orn where to take
him. They then drove to another place. There were a
number of other czzzs there Bravo recalled o ﬂolng into
several cars befors he went up some stairs. When he

arrived in the builiding, the voices in the room went silenz

~ KT )
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At this time, he was stripped naked; his rings and his brief i

cgse were taken. A hood was placed over his head. (3ravo -
noted that hoods were changed throughout hi's interrogation. -
He believes that the hoods were of different colors denoting ..
the point at which the person was in the interrogation proces;.
He added that he remained maked and blindfolded throughout e
10 days of interrogation and torture. He also had no sense- 5j;;35
of time during this period.) ‘ T

First Session ’ ' 1:

Shortly after belng stripped, Bravo was spread eagled on a:-
‘table. His hood was removed. Before any questlons were - . AT
asked, Bravo said a four_  pronged electric picanaswas run .~
over-h&s chest from his neck to his waist in what he called.
a "rastrillo" (rake). Bravo described this as being excru—'”
ciatingly painful. At the start of thlsise551on and all
following torture sessions, Bravo said he was addressed
with mocking courtesy as "Estimado Alfredo" or "Estimado
Bravo' as if to signal what was to come next. The ques-
tioning during this session focussed on his relations as a
top labor leader with key government figures. He recalled
the following specific questions: What connection did he
have with Colonel Reston?; What was his relation with ° S
government interventors of the CGT?; What was his relation-
ship with General Viola?; What was his relatlonshlp with "
Colonel Longo (the Under Secretary of the Ministry of Labor)? .-
Bravo said that he first mentioned the Permanent S
Assembly for Human Rights himself. He said that it was

his first serious error as the Assembly became the constant R
theme of his later interrogations. Ty

The first round of torture ended. At this point, Bravo stated
he was "so full of electricity" that his jaws and tongue were =7
paralyzed. He stated he was allowed to rest between rounds - ..
until be regained some use of his jaw and tongue. At this

point, & helpful voice which he believes to be that of his
caretaKe- during the torture process told him do net swallow sali-
or drink anvthlng during or after the picana session. A

second round of "rastrillo' applications began. At this

point, Bravec stated he was unable to communicate. He had

no use of his jaw muscles and tongue. Again the same ques-
tions were repeated regarding his union affiliations. He ;
was incapzble of replying. T

—y
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At the conclusion of the secor? - 3 of picana applica-

tions, someone poured water ir ri. ::uth. This caused

him to choke and to gag as his .:zu:: znd gums felt like

they were suddenly, grossly "swcll:rn. He said he would e
have drowned if someone had not ::r.z znd turned his head . ‘"lyies
to his side and sponged the wzte- “rom his mouth and from - wuagg
between his lips and teeth. He z.ev.-i:zned that during this - ;"'

round he was given an injection the buttocks. Bravo
believes that the injection was mz gort of a cardio- .
vascular stimulant to enable him ohwvsically to endure -
continued electric shock treatment.

<

[S IS

Another round began with further applications of the -
Mrastrillo™. Bravo was not able to recall how many times -
the "rastrillo" was applied to his body. He remembered .
-that most of the applications were to his chest and some
to his ribs on his side. Close.to the end of the third
round, the '"rastrillo' was Placed on the back of his neck: et
He stated that this was the worst as it had direct shock e
effect on his brain. Mr. Bravo noted that icring the R £
second and third rounds he was threatened. He recalled- :
two specific threats -- first that "we going to do the
same to you as we did to the writer Ec: ' (Bravo 4
believes this is a reference to disappe

Eduardo Sajon.) Secondly, that we are
you the same as we treated (Air Force J
Agosti's niece. During his torture Bravc
repeated cries from other nearby rooms. - et

ry
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At the conclusion of the last round, he was
back of a van with a2 man and a woman whe he
were dead. FHe saw through his blindfcid =
woman's face which was beaten bloody. 3=
a second placz of detention which he desszcr
"deposito'. He alone was taken out of the va

o
P

~
—

Second Sessio:

When he enter the "deposito" a new hood was placed over S
his head. A4AItzr some time he was taker into a room and L
subjecied to torture called "el cubs” {(the bucket). .
His feet were forced into a bucket of water. EHe said whem (-
he tried tc Z:fc his feet from the wa: someorne Dressed .
his knees downm forcing his feet back 2 the bucket. R
His feet werz kept in the ice water =- ive or six minu-..,
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After this time had past, one of his tortyrers, as if to be i
nice, said to the others to let Bravo tzke his feet out. ;. . 7.~
But his feet were then jammed into another pail containing -
boiling hot water. The pain was intemnse. After several ' - .
minutes, his feet were again placed back into the bucket - ..
of ice water and the questioning began. Bravo stated that .~ . vy *
he was subjected to four cold-hot cycles, during which the " ¥ ..
interrogation centered on the Permanent Assembly for Human - ':7,
Rights. The specific questions that Mr. Bravo recalled 1 - ¢
focussed on who provides funds to the Permanent Assembly. O
Bravo noted that his interrogators knew the Assembly had

received money from the World Council of Churches.  Ques- @ -~ .7
tions were asked about the foreign connections the Assembly = . .-
maintains and hHow the Assembly got its information out of "
the country. Other questions dealt with the Assembly's .
contacts with the United States Embassy, the Swedish Embassy, - .*
the French Embassy and the Consulate General of Italy. -
(Bravo mentioned that the Italian Ambassador has been
unsympathetic to the human rights problem in Argentina :
but the Consulate General has been very responsive.) <

Bravo was then carried, as he could not walk, and placed on . = %
the wooden floor of a small cell. Up a staircase, a friendly -
voice consoled him (his custodian?) it was only a few steps DT

more. He said he slept for an unknown period of time.

Third Session , ‘ e
Some time later, Bravo was taken from his cell and brought

intc & room where there were other prisoners. Bravo said

he was told to grab the other prisoners' hands and they S
formed a circle. Suddenly electricity was passed through
the entire group. While he was held in this communal tor-
ture, rocm, a woman was raped in the midst of the other
(presumably blindfolded) prisoners. A prisoner shouted . _
that the woman being raped was his ''compafiera" (friend), and -7,
went beserk ‘and attacked the guards. He was severely ' L
beaten. Another man was also beaten severely and was

threatened with being killed. Bravo said then-one of -
the guards szid "shove your gun up his anus'" and suddenly -
a muffied shot was heard. Bravo said that he believes that B
the man was killed in the room. During hié detention in

the room, theg entire group was beaten severely (with T
“pifias', i.e. punches). In response to a guestion, Bravo __ @ ‘Ti-
said thet during his detention in the room his hands ST
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were free. He noted that generally hz: :: ..: and feet were‘”;ﬁ

not bound except when he was tortured cn ::° or two occa-
sions. -

- -

o

After a stay of an undetermined time ir =\
room, he was placed in another cell or :
recalled that this was the moment of hi:
broke decwn, sobbed, and then slept. ir =<
tion, Bravo stated that he had neither ;

the end of his interrogations.

1t slab. He-

-zt crisis. He
Tunse to a gues-

Z nor water until

<

Fourth Session _ ‘ e

At some time later, he was taken and placed in a van with
seven or eight other naked prisoners. They were forced to
lie down on top of one another on the floor of the van. '
During the ride, Bravo said the prisoners whispered to

each other. He learned that a number of the prisoners were
workers from the Peugeot factory near La Plata. One worker
said he worked in the mold department; anothex said his
name was Aurelio. The van stopped along the wav and some
-of the prisoners were teken out. He was fingllv tgksn cut
of the van at a third detention facility. There he was
subjected to 'the submarine'. With mock courtesy, beaing
called "Estimado Alfredo'" and "Estimado Bravo,' Bravec

said he was held under water six or seven times unzii he
was writhing for air. He ceme up gagging for hreath.

Bravo said that the first two times after he was
he did not have a chance to catch his breazh af

pulled out c¢f the water as he was gasping for

[LIE A

= VEZTY
small breaths. On the third time after he cazz up, re
tried to get as much zir into his lungs before hic head
was forced back under the water. After the rsoezied
submarining, he said hz was questioned again about the
Bermanent Assembly. CSpecifically, he was questicned
regarding the goals ¢ the Permanent Assembly, zbout the
contacts it maintairs with other national and internstionzl
organizations. Brav: wecalled that the focus wzs on
Permanent Assemblv':c :cimnections with the Cormromists, .
the Montoneros, ths T:izé World priests and ZRP.
Bravo said that af:zer 2 lengthy questioning period abour
the general goals ani contacts of the Permansn:z 4ssembly
itself, he was queszicnad in detail regardins Yy
of the Assembly's lszlership. He was queriecd
Jamie Schmirgeld's zrnd Comte-MacDonald’s conmc--

the Communist Partv; Imiliio Mignone's connezti: -

camunal torture v




. XGDS-4 -
the Montoneros; and Methodist Bishop Migués Benino (phometic
connections with the Third World priests. He was asked =~ .im
about the relations between the Assembly and a number of
painters, sculptors and writers. Bravo remembered that "
Julio Cortazar, an Argentine Writer exiled in France was
a particular subject of questioning. He was also asked
about journalist Rodolfo Walsh. He said three persons .. =
took turns questioning him during this period. --They asked -
him to identify 20 or 25 names. Some of whom he knew only ..
by—their position as they had signed Permanent Assembly -
appeals, others he did not know at all. The questioning ,
focussed on the covert political and terrorist affiliations
of all these individuals. Bravo said this subject became :
a major element in all his future interrogation. Bravo .
stated that throughout his interrogation he provided only o
the minimal amount of information which was publicly avail::
able. For example, he said he acknowledged that Mignone .
was a former Under Secretary at the Ministry of Education,
that Comte-MacDonald was a Christian Democrat, and that :
Schmirgeld was affiliated with the Communist Party. But, -
Bravo said he had continually denied connections between
these Permanent Assembly members and the Montoneros, the L

' Third World priests and the ERP under intensive and repeated - :
questioning as he knew he was telling the truth and if he
szid what they wanted his fate would be sealed.

Session Five

Wnile in the same facility, Bravo stated that he was taken
tc a room and he was told to shut his eyes and not to open
them until he was so ordered. His blindfold was then
removed and the vertical adhesive strips removed from his il
eves. Then he was told to open his eyes and not to shut
them, He said what he saw was a ""Dantesque' scene from
hell. One person chained to the wall in a crucified
pesition, another woman whose hands had been horribly
burned was sobbing while lying on a table; another :
woman was sitting on a small stool with her hands tied
through her legs to a ring on the floor. He was then :
told "'look well, you are a candidate for this, if you do .+~
not tell us the true political affiliation of these Ascembly :
people." He was then told that he should rest.well and that'¥’
tomorrow they would talk. He s.¢ led back to his cell. -
When he was struggling up the stairs to.his cell (because -.
of his burnt feet), the friendly voice told him "falta .«
poco, arriba" g/’ goodl TFOUTT ANV L
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Session Six

Bravo stated rhat he was subsequently teiz. ;- rm his cell
and rubber wraps were placed around his v"-_.:z: znd ankles
and ropes were tied to his lifmbs. He we: --:. nung by
his arms from the ceiling so that his fee- --z-= suspended
from the floor in the middle of a room. - :22cz of wood
was strapped between his ankles so he co: 7 =o: move his
feet. He was then beaten with (he thinks, - v ber baton

and questioned again regarding the cover:t o1
ation of the Permanent Assembly members an< thz Assembly's
press contacts. Bravo was specificly asked how many
meetingshe had held with foreign new agencies. During
this session Bravo said he had a severe breakdewn and
begged his torturers to kill him as he did not xnow any- X
thing. During the interrogation, he was askasd azbout a v
number of people whom he did not know. Some were identi-
fied as nuns, others were Jews from the sound of their .
names. One was a Methodist Minister, Raul Aragon. Bravo EEEEESA
mentioned that he was extensively questioned rezarding o

=
L -

Jorge Pascale, a former priest who currently is the .

Executive Director of the Ecumenical Movement for Humsn N

Rights (MEDH) and local representative of the Peacs ard N

Justice Movement. Brave noted-that many questicns cernzerad e

on Pascale who was referred to as a turncoat prisszt as he - .

had left the Church in order to marry. .t
. Bravo commented that his tactic in answering all t-esz

questions was to deny &l possible information ¢ his -

questioners and to provide only that informatior which

was publicly known. He Felt that if he answered cne

question affirmativelv ks would be forced to ansver the

next question and under zorture hé could be mace o sav

anﬁﬁﬁmg that his captorz wanted him to agree tc. He R

fearéd that if he answered any questions positivelv it : 7

would lead down a parh i which he would be killed o

Bravo noted in passing thzt he believed he had beer held ST

by the Provincial Poli-z of Buenos Aires. He sz'd thet T

Provincial Police detznzion centers are known z: caves" '

and each has a number r-:ch as "cueva numero dos' . etc. :

,Je said Federal Polics detention facilities are zzlled -k

clubs', o
Session Seven o

’
At an unspecified £1 later, Brave wa: zaken

ime
from his cell and brcushz to another room. He scowved—
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that there were a number of persons around him __ e L
in a circle. His hands were handcuffed behind him. He . .. .70
was again greeted as "Estimado Bravo" and seated in a chair ’
He was then beaten severely and repeatedly asked regarding"
the political affiliation of all the Permanent Assembly Ry
and other names which had been raised in previous interro-
gation sessions. After a break he was again questioned;

but this time regarding his relations with Assistant Secre-
~tary of State Derian. He was specifically asked about the
meetings the Permanent Assembly had with her; the relation- ;
ship between the Permanent Assembly and the State Department.’ "'
Bravo denied (falsely) any contact with her. He said that X
if he had acknowledged ever having met Derian, this would =~
have led to a series of questions and replies which his : BRI
torturers would force him to agree to. He noted tb us that he &7
had met with Mrs. Derian during her first visit to Argentina }*V -0

e

- et

in the Buenos Aires apartment of Dr. Westercamp' with other e
members of the Permanent Assembly. He remembered that -{ -

Mrs. Derian was accompanied by a Spanish speaking, dark ol
haired person from the Department of State (Rondon). A A

Erevo at this point recalled that one thing was of comfort S
to him during all his interrogations was the fact that he L)
nad received a special certificate from the government .
which entailed a full field, Navy and Army clearance. He
inew therefore that there was no derogatory information
ra2gerding him in the hands of the security services. He
ewphésized that his torturers, who he presumed to be the
Provincial Police of Buenos Aires, did not have details
regarding the Derian-Permanent Assembly meeting, other ‘
then the fact that it had taken place. He felt that had S
he been in the hands of the Federal Police or of one of -
the Military Services, they would have had much better R
infoxymation regarding the Permanent Assembly, himself, and . .-
its membership and he would not have been able to deny as
much as he did.

A Break

That night 2 large number of persons were brought into the , =-.
interrogation center. He heard many voices in the large B
room outside ¢i the cell door. He managed to peer through
the crack und=r the door and saw three or four dressed LRS-
voung people. HLe lsarned later that a pipe bomb had been’ Sl
set off on th= -ai

= rzi.wzy in La Plata and the Provincial Police i
had conductec =z large scale roundup. He was not interro- E L
gated for whet nz believes several days beczuse of the Lo
detention cerczr hzving to process this large number of ST
voung suspecti., ===v0 said that he believes that he was

>
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to clean his own cell which he deseribed -: -..:. zing work
as prisoners in the detention facilities we¢-: - . allowed to
use the bathrooms and defecated and urinar:. . :hzir cell
floors. 1In respone to a question, he noted -: .. Juring

the first picana treatment he had completel _-:: zontrol

of his bodily functions but had not lost cor..-~_ .Juring the
submarine. He was allowed to bathe. During TI: &hower, he

had the first drink of water that he had duzir: his captivity.

Session Eight

Some time later Bravo said he was placed in a truck with a

19

number of other naked people and driven outside of La Plata, -i*

The truck stopped in a muddy area which probably was a
garbage dump, and the passengers were pushed out of the
truck. The debris badly hurt his bare feet-as he walked

on it. He heard the sound of others being beaten. Then
many shots were fired, including machine guns. At the
conclusion of the firing, he and a few others were led

back to the truck. He believes that the others were ;
executed. He noted that during the beatings no one ¢
out. When he returned tc the prison, he was told by &
"friendly voice" you are saved ('estas salvada').

t

Session Nine

"

Later Bravo said he was b
questioned by a person, v
The interrogation was co
manner-as a conversation
Bravo said it was a long
ground that had been cove
did not know how many otk
there was a tape recordex
was open as he felt the co
sense daylight.

P A

]

oyt

ople were in the 1
ent. He felt that

e
s
a

Session Ten

On what Bravo believes <¢g be September 20, he weae grven a
razor and allowed to shz-: Liwmsel:i, although his -7:=2-
fold was not removed. ¥. czmmantel that he hald done =
poor job shaving off z heavy crowth of beard. He wad
taken out of the detentioi piace clothed and ir dajilgh:.
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Jaring the short drlve from this place to the next site, the
vehiele: carrying him waited for a number of minutes for a

Irain to pass. e also noted that the road at one point
iropped steeply. =

— -~ -

il
=
s,

1)
"thO rr

»1d uniformed policemen. Here, he was then asked a number

Zhat he was questioned by Colonel Etchecolas, former head

codyguard for ex-Provincial Governor (Peronist labor thug) )

unldblo He was startled during this interrogation session
ecause during the questioning regardlng his relatlonshlp

w*;h ‘Walsh, Etchecolas used the phrase "Estimado Bravo"

znd he recocnlzed the voice as being the same in his first

in;errogatlon under the four-prong picana.

Le]

assion Eleven ' T

LY

i

ravo was brought to Buenos Aires Provincial Police Chief
£a+ene1 €amps who told him, "You are complicated' Camps

!H

threatened Bravo that if he talked of what happensd to him
e would be found to have committed suicide. Bravo was
toen put in a cell w1th a2 hangman's noose hung from a pipe
and lefc there. .

Erevo nouted that Col. Camps had pictures of Gene€ral Rosas
enc far Martin in his office and a small Nazi flag under
tne giass of his desk.

-

Bzawo- & Scn Questioned

“rs: Bravo interjected  that. her oldest son had gome to
Le Plata on September 22 about the possibility of the family

the next bulldlng, he saw through the edges of hlS bllnd- =

qucstlons for a formal statement. Bravo said he believes -

'-&.

o

s -7

visiting Mr. 'Brave. The Bravo son was interrogated by Col.
Ezchecolas regarding his father's activities and his books.
In response to Bravo son's question as to why his father

nac been-picked up., the Colonel responded that his father-
was a2 fine gentlemen who had fronted unw1tt1ngly for other
c=ople He had been pic?nd up because he was '"the visible
heed 0f the Permanent Acsem bl} " The Colonel said the
zclice had interrogz:ze @ his father, but had not tortured,

TIE The PEN decres on'é_fred Bravo was issued on SeDLem-
c=x 25, 1977. : )
<"rciusion .
<=.:wo noted that he -z2d hezrd tales in La Plata Prison which
wnis his treats::: i mocsrate. He stated that his strength °.
. zmdure the gqussti sning came from the fact that he knew

‘
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he was not involved with terrorism or subversiow:. H: stated i
that negating everything possible was his orly $2lygrion. He ;Q%‘
added it was not a question of physical will. bur of psychic S
will. He noted that he had three serious braakdewvs.during ;
the 11 days of his interrogation. He said hs waﬁ nofshperman s af

and had cried out with pain like any other msn. H¢ ::id thzt & 3
he had provided this 1nformatlon to the EmbaS"T ro :how you &7 -
what you are fighting for." He asked that the Iiizz:y treat Ve,
this information carefully, "as my life is in v:zi: Tands." B
Treatment in La Plata Jail . :

. .!.
Bravo stated that the jail conditions in La Platz were severe.f'fgg
A number of the trustees in charge of the prisoners were for- 7
mer AAA members (Ri-" - wing terrorists). He stated that he IR

had received only e¢~C severe beating while in La Pla:zz Prison . i °
before his only ou.side meeting with John M. ThoJHsop Sacre- = &F
tary General of the World Con&e*ence of Organlzan_r~ ng of the
Teaching Profession. . .

Right of Option

15
&

In response to an inquiry from Mr. Freeman regarding his
sonal safety, Bravo stated that he was not afraid and not
that everyone ran certain risks. He mentioned that or Ju
he and his wife had met with Under Secretary of Interiocr

Palacios. At that time, Palacios said that Bravo cou:d

the right of option to leave the country if he would zo3oi
for it. Bravo said he told Pzlacios that he had been

that opportunity earlier while in prison and found it

less attractive now. Bravo said that he was able tc w
(but not allowed back to his government teaching job;. ==z
could not participate in either his union or human rizgnzs
activities under the terms c¢i his parole status.
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PostsEript .
At a later meeting with Pel:si7 Harris, " Bravo said thzs he wishad o
“the report of his~ experiencer TO be sent to ‘Secretery Vance )
and Mrs. Derian,but that hz ::5ed that the informztizr in the
report -- sanitized to diszui-z the source -- would he widsly . L.
circulated to internationa. z:gznizations, huma rights groups ooy
and to interested governmer.m:. Bravo said that tre Uzized States
has information experts anc -: noped his informatiorn =culd pro-
vide them the raw materiz: Zor m klng strong and fa“TTE_ reports,
about the situation in Argszn:i-nz. 3Bravo said thaz =¢ ~28 mo v
fears for his personal s¢53:y as the government n;d I.e every-o
thing to him that it couid =zuc¢ept kill him. Burz, b asizad,
he was concerned about Lis -ife and family who are g5 at '

risk.
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COMMENT: Three theories have circulated &s to the reasons
for Mr. Bravo's arrest: a) thatr he was .in the process of
fomenting a teachers' strike (which had the support and
sympathy of many teachers who-are wives of members of the
argentine security forces); b) that it was the outgrowth
of a meeting with members of an AFL-CIO delegation two .
days prior to his arrest. (AFL-CIO representatives for -
some time feared that this was the case); c) that he was °
a "rabble rouser" for the cause of human rights and had
contacts with foreign newsmen (particularly European)
interested in playing up the Argentine human rights situa- :
tion in Europe. (It was widely known, for example, that 2
Bravo told a Norwegian TV team a year and a half ago that S
there were 30,000 missing or dead in Argentina as a result

of the anti-subversion campaign.) '

.
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We do not doubt the story he has told us about the ordeals Tk
which he underwent during his interrogation. Many of the S T
details in the Bravo report parallel interrogation practices . ¢
and patterns previously reported to the Embassy by other Loy
subjects. The picana, the submarine, beatings, threatened O
and actual executions, the continual repetition of questions NES
cay after day are usual interrogation techniques. We have
no reason to doubt Bravo's judgment that he was held by
Buznocse Alires Provinecial Police.

t2s only one meeting with Bravo to recognize that he
man with exceptional conviction in what he is doing. _
scribes himself as a fighter in the cause of democracy. _—
s & vivid hatred for military dictatorships. We under- .
that the Argentine Government answered an inquiry -
rning Bravo's diseppearance with the statement 'that ,
was a Marxist teacher." However, this Embassy has e
nformation that Bravo had any connections with terrorist -
nizations or that he is or was a member of the Communist.’*
On the contrary, we have received hints that in the 74
Bravo has cooperated with military authorities in his
pacity as a union leader. We should note that this is
comnon in Argentina given the political realities
Bravo may have been signaling this when he reported
nis high level Army and Navy "clearances' were factors
gave him courzge. : 8
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to his interrogators which he knew to be 1r-.=
know what to make of this snd at present c:zc
Bravo indeed must be an extraordinary man.

Department should be aware that general ini.

o
T

Lxllevn regarding

Bravo's interrogation is circulating within 7 win rights
circles in Buenos Aires. According to Bravo thsz full
details of his mistreatment are not known, orniv That he

was subjected to extensive torture during his
END COMMENT.
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P - Under Secretary Newsom
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ARA - Mr. McNeil
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POL (LIMDIS File)

Clearances: L

AMB:RCastro (draft) Ny
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